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Beruházások a víz 
gazdálkodás fejlesztésére 
Ülést tartott Csongrád megye tanácsa 

Vásárhelyt 
kiállítás 
Szegeden 

Somogyi Károlyné felvétele 

Sok a látogatója annak a szép kiáll í tásnak, amely Sze-
geden, a megyei tanács földszinti előcsarnokában Hód-
mezővásárhely mai építészetét, a városfejlesztés terveit 
m u t a t j a be térképeken, tervrajzokon, fotókon és maket te-
ken. A megye második legnagyobb városának kiállítása 
március 9-ig tar t nyitva. Képünkön: Részlet a kiállításról. 

Több zöldségre 
számíthatunk 
Mennyiség, minőség, választék 

A Csongrád megyei Mező- igazgatója szólott részleteseb-
gazdasági Termékértékesí tő ben a megtett Intézkedések-
Szövetkezeti Közös Vállalat ről, a nehézségek megoldá-
igazgatósága tegnap ter jesz- sát jelentő, má r folyamatban 
te t te a gazda tsz-ek és levő beruházásokról. Rámu-
AFÉSZ-ek küldöttközgyűlése tátott, hogy a zöldsegter- ^ b í T i f e T m ^ ' „ 
elé 1973. évi merlegbeszámo- mesztésben is jelentkező ter- ***** ? 
l ó j á t A tanácskozáson kör- melési rendszerek ha tására ^ n g e t e ^ e l l e n t e a v l l 

az idei hagymatermés meg-
bízható raktározása. 

A fokozott beruházások ér-
dekében a tagszövetkezetek 
részére tervezett nyereség na-

a közös 

Tegnap, csütörtökön dr. 
Komócsin Mihály tanácsel-
nök elnökletével ülésezett 
Csongrád megye tanácsa. Az 
ülésen részt vett és felszó-
lalt Fórján Gyula, a Minisz-
ter tanács Tanácsi Hivatalá-
nak képviselője is. A tanács 
megvitatta és elfogadta a 
megye vízgazdálkodásáról 
szóló beszámolót, megvitat-
ta és elfogadta a megyei ta-
nács 1974-re szóló költség-
vetési és fejlesztési tervét, 
jóváhagyólag tudomásul vet-
te a jogi és igazgatási bi-
zottságnak a munkájá ró l 
szóló beszámolóját. Végül 
személyi és más kérdések-
ben döntött a testület. A 
tegnapi tanácsülésen az 
egyes napirendek vi tá jában 
fölszólaltak: Balogh László 

(Csongrád), Molnár Imre 
(Tiszasziget), Reinholcz And-
rás (Nagylak), Szabó Józsei 
(ALÉP), dr. Paczuk István 
elnökhelyettes, Nagy Sándor 
(Ásotthalom), Vecseri Józsei 
(Szentes), Miklós Sándor 
(Szeged) és Kovács Imre el-
nökhelyettes. In terpel lá l tak: 
Nagyistók Sándor (Felgyő), 
a majsa i út rendbehozása 
és postahivatal építése, Du-
dás Kálmán (Ullés) benzin-
kút építése ügyében. Dr. 
Bacskay Jenő (Szentes), az 
egészségügyi átszervezés kö-
vetkeztében a városi taná-
csok szakigazgatási szerveire 
háruló nagyobb feladatokat , 
illetve azt tette szóvá, hogy 
fölül kell vizsgálni az osztá-
lyok teherbíró-képességét, 
meg tudnak-e birkózni a 
munkával . (Csongrád), Lovas István 

Az ATIYIZIG beszámolója 
A tegnapi tanácsülés köz-

ponti t émá ja a megye víz-
gazdálkodásáról szóló beszá-
moló volt, melyet Simádi 
Béla, a vízügyi igazgatóság 
vezetője készített. 

A testület elé kerül t 
anyag ismertet te a vízgaz-
dálkodás igazgatási, szerve-
zeti felépítését, a vízügyi 
igazgatóság feladatait , az-
után rá tér t az árvízvédelem 
témájára . Csongrád megyé-
ben 296 kilométer a fő vé-
dővonalak hossza, a tölté-
sekkel védett mélyártéri te-
rület nagysága pedig 262 
ezer hektár . Az árvízzel ve-
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lalkoztak a Csongrád megyei gozni. E munkahoz azonban * 
partbizottság 1973. november még mindig hiányzik a meg- i á z o t t 
23-i határozatának megfele- felelő technikai felkészült-
Iően a lakosság zöldség- és ség. Hangsúlyozta, hogy a 
gyümölcsellátásanak erőtel je- jövőben a mezőgazdasági ter-
sebb javításávaL melés fejlesztését és a keres-

Mind az írásban kiadott be- kedelmi árufeldolgozást a be-
számolóból, mind pedig Bódi ruházásokat illetően is egyet-
Jánosnak, az igazgatótanács len ver t ikumnak kell tekin-
«lnökének kiegészítő jelenté- teni. Ehhez a felső pár t - és 
céből kitűnt, hogy a lakos- kormány-, valamint a megyei 
ság zöldség- és gyümölcsfo- szervek részéről eddig is min-
gyasztásában most a legköz- den anyagi és erkölcsi támo-
vetlenebb feladat a választék gatást megkapott a vállalat, 
bővítése, valamint a minőség de a gyakorlati kivitelezés 
javítása. A tavaly forgalom- sok, nehezen leküzdhető bú-
ba hozott zöldség- és gyü- rokrat ikus akadályba ütkö-
mölesfélék mennyisége az zik. Például a makói hagy-
aszálvos időjárás miatti gyen- mafeldolgozó üzem rekonst-
ge termés ellenére is 12 szá- rukciójához má r minden 
zalékkal emelkedett . A meny- pénzügyi erőforrás rendelke-
nyiségi növelésnek most sin- zésre áll, de tavaly október 
csenek akadályai , de a vá- óta „nem lehet" beszerezni 
laszték bővítését és a minő- egy da rabka papír t a szaka-
ségek javítását komoly gon- szos beruházás engedélyeze-
dok nehezítik. sére. Emiat t áll a 60 tagú 

Regőczi István, a vállalat építőbrigád, s veszélyben van 

séget és gyümölcsöt forgai-
tavaly. ö rvende te -

sen növekedett a lakosságot 
közvetlenül szolgáló kiske-
reskedelmi, vendéglátóipari és 
az ipari feldolgozó tevékeny-
ség is. 

Cs. J . 

mok. Jól érzékeltetik, hogy 
mekkora ér ték biztonsága 
múlik a töltéseken, a gátak 
állapotán, és az ATIVIZIG 
munkáján . 1970 tavaszán 
ekkora ér ték megmentéséért 
folyt a küzdelem. S éppen 

j az akkori helyzet súlyossá-
ga késztette a r r a az illeté-

Folyamatosabbá teszik 
a munkát 

Ülésezett a népfront béke 

és barátsági bizottsága 
Együttes ülést tar tot t csü-

törtökön a népf ront Csong-
rád megyei és városi elnök-

vények és megemlékezések. 
A megye lakosságának még 
nagyobb részét s ikerült be-

sége mellet t műkodö béke és vonniuk az elmúlt hónapok-
barátsági bizottság. Dr. Szt- ban a béke- és baratság je-
lagyi Júlia, 

Energetikai 
tervezés 

KiírUiiskintés, takarékosság 
Csépányi Sándor elnökle- fogyasztása 183 billió kalória 

tével csütörtökön a Par la - volt, 1970-ben már 217 billió 
mentben ülést tartot t az or- kalória. A tervek még n a - : békenagygyűlést rendeztek, 
szággyűlés ipari bizottsága, gyobb fejlődésről tanúskod-1 melyben nagy feladatot vál-
A képviselők a hazai föld- nak : a negyedik ötéves terv i a l t ak a népfrontbizottságok. 

es barátsagi bizottság elnöke 
értékelte a tavaly második 
félévben végzett munká t és 
beszélt az idei feladatokróL 

Az 1973-as év utolsó 6 hó-
nap jában a békemozgalom 
m u n k á j á t két nagy jelentő-
ségű esemény határozta meg: 
a VIII. magyar békekong-

megyei béke gyében végzett munkába . 
A bizottság ezután is ar ra 

törekszik, hogy ne csak ki-
emelkedő a lkalmakkor legye-
nek magasszintű rendezvé-
nyeik, a béke és a barátság 
szellemét egész évben, fo-
lyamatosan kell terjeszteni. 
Továbbra is igyekeznek 
fenntar tan i a kapcsolatot a 

gáztermelés és -felhasználás 
helyzetéről tanácskoztak. A 
témáról dr . Lőrincz Imre 
nehé. ipar i minisztériumi á l -
lamti tkár tá jékoztat ta a bi-
zottság tagjait . 

Elöljáróban elmondotta, 
hogv a tőkés országok ener-
giaválságának hatásaival te r -
mészetesen az iparág vezetői 
is fokozott f igyelemmel fog-
lalkoznak, s megteszik azo-
kat a preventív intézkedése-
ket. amelyek a magyar ener -
giafogyasztókat, felhasználó-
kat védik. Országunk is mind 
„energiaéhesebb": 1965-ben 

resszus és a békeszerető erők barát i oiszágok nagykövet-
moszkvai világkongresszusa, ségeivel, a kulturál is közpon-

j A megyében összesen 312 tokkal, és igyekeznek olyan 
találkozókat szervezni, me-
lyeken a résztvevők őket ér-
deklő kérdésekre kapha tnak 

utolsó esztendejében a fo-
gyasztás eléri m a j d a 273, 
1980-ban pedig a 320 billió j előzte meg, m a j d szeptember emelése érdekében kul túreso . 
kalóriát. A körültekintő végétől a résztvevők negy-
energetikai tervezés mellett j venkét alkalommal számol-

tak be a megye lakosságá-igen fontos a hazai források 
ésszerű kiaknázása, az ener-
gia takarékos felhasználása. 

Az á l lamti tkár részletesen 
szólt arról, is, hogv hazánk-
ban program szerint folyik 
az alapenergiahordozók szer-
kezetében tervezett változta-
tás végrehaj tása, a szénhid-
rogének részaránya 1975-re 
várhatóan már eléri a 59—60 

A hazai békekongresszust választ. Felmerül t az, hogy a 
egy megyei konferencia rendezvények színvonalának 

íajd szeptember emelése 
portok közreműködési t is 
kérhetnék. Az előadásokat 
pedig filmvetttésse1 lehetne 

nak a VIII. békekongresz- szemléletesebbé tenni. 

Magyarország összes energia- százalékot. 

szusról. A békeerők moszk-
vai találkozóiéról is hang-
zottak el tájékoztatók a kü-
lönböző gyűléseken. 

A tavalyi tapasztalatok azt 
muta t j ák , hogy jó együttmű-
ködés alakult ki a tömeg-
szervezetekkel és társadalmi 

Az 1974. évi munka te rv 
megvitatása után a béke és 
barátság klub működéséről 
Perényi István újságíró, a 
klub elnöke tá jékoztat ta a 
bizottság tagjait . A bizottság 
az ülés végén táviratot kül-
dött Budapestre, az Országos 

szervekkel, ezt bizonyít ják Béketanács címére, s kiíejez-
az együttes munkával szer-

,.**ezett sikeres, közös rendez-
ték szolidaritásukat a chilei 
néppel. 

kes szerveket, hogy fölül-
vizsgálják az árvízvédelmi 
renaszert , és továbbfejlesz-
szék a z t A töltéseket 60 ki-
lométer hosszan kell fejlesz-
teni. A negyedik ötéves terv 
idején beruházásra 212 mil-
liót, fenntar tás ra pedig 151 
millió forintot fordí tanak. 
Már tavaly befejeződött az 
Algyö és Tápé közötti töl-
tésszakasz megerősítése, s 
1972-ben megkezdték a 
Makó közvetlen védelmét 
szolgáló 17 kilométeres töl-
tésszakasz erősítését, melyet 
csak 1976-ban fejeznek be. 
Megkezdődött a szegedi 
par t fa l átépítése is, amely-
nek előirányzott 176 milliós 
költségéből 40 millió forin-
tot a városi tanács biztosít. 

Csongrád megye meglehe-
tősen gazdag élővizekben, 
hasznosításukra azonban 
nélkülözhetetlenek a fo-
lyamszabályozások. A me-
gye területén a folyók hosz-
sza 144 kilométer, amelyből 
110 kilométeres szakasz sza-
bályozott, 34 kilométer ren-
dezésére csak később kerül-
het sor. A negyedik ötéves 
terv három kilométer folyó-
szabályozást irányoz elp, 
melyet Csanytelek környé-
kén 27 millió forintos költ-
séggel 1971. óta végez az 
igazgatóság. A folyamszabá-
lyozási művek fenntar tására 
évente 6—7 millió forintot 
ordí tanak. 

Vízrendezés 
és belvízvédelem 

Ugyancsak nagy és rend-
szeres munká t igénylő fel-
adat a vízrendezés és bel-
vízvédelem, mivel a megye 
domborzati adottságainak 
következtében belvízveszé-
lyes terület, összesen mint-
egy 250 ezer hek tá r a veszé-
lyeztetett terület,, s a belvi-
zet elvezető csatornák hosz-
sza több mint 3200 kilomé-
ter. A csatornák es a szi-
vattyútelepek a lkalmasak 
arra, hogy a megye egész 
.erületén lehullott csapadék-
ból naponta 2 mill imétert 
elvezessenek. A belvízvédel-
mi rendszer eszközeinek ér-
téke közel másfél milliárd 
lorint. Az ötéves tervben 
több mint 50 milliót fordí ta-
nak a rendszer fejlesztésére. 

Fontos fe ladata a vízgaz-
dálkodásnak a vizek minő-
ségének védelme is, hiszen 
tisztaságuk biztosítása a lap-
vető társadalmi érdek. A 
szennyvíztisztítók közismer-
ten igen drága berendezé-
sek, de a népgazdaság és az 
sgyes vállalatok teherbírása 
szerint mind több épül meg, 
s egyre kevesebb tiszti ta tfan 
szennyvíz kerül a folyókba. 
\ meglehetősen nagy össze-
gű szennyvízbírság a r ra 
készteti a vállalatokat, hogy 
előbb-utóbb vál lal ják a 
szennyvíztisztító berendezé-
sek építését. A felelőtlensé-
gen azonban nehezebb vál-
toztatni, pedig ahhoz ko-
r á n t s e m kellene sok pénz. A 

mezőgazdaságban használa-
tos mérgező vegyszerekkel 
ugyanis sok helyen nem az 
előírásoknak megfelelően 
bánnak, s azok a ta la jba , 
csatornákba jutva fertőzik a 
vizeket. 

A beszámoló részletesen 
foglalkozott még az ipar, a 
mezőgazdasági üzemek és a 
települések vízellátásának 
számos kérdésével, valamint 
a hévizek hasznosításával is. 
Ismertet te a vízgazdálkodás 
távlati fejlesztési tervét, a 
következő ötéves terv előké-
születeit. A tanács jóváha-
gyólag tudomásul vette a 
beszámolót, s egyúttal dicsé-
retben részesítette a vízügyi' 
igazgatóságot jó m u n k á j á -
ért. A testület határozatá-
ban felhívta a helyi taná-
csok figyelmét, hogy a me-
zőgazdasági üzemekben, fo-
kozottan ellenőrizzék a 
vegyszerek felhasználását, a 
viaek minőségének védel 
mében. 

Költségvetés, 
fejlesztés 

A testület megvitat ta és 
elfogadta a megyei tanacs 
idei költségvetési és fejlesz-
tési tervét. A költségvetés 
1974-ben közel 285 müliós 
bevétellel, illetve kiadással 
számol, a fejlesztési a lap 
várható bevétele és kiadása 
pedig meghaladja a 130 
millió forintot. x 

A tanács előzetesen tá jé-
kozódott Csongrád megye és 
Szeged várható — a helyi 
tanácsok meg csak ezután 
tárgyal ják —. összesített 
előirányzatáról is. Ezek sze-
rint 1974-ben a t a n á c s i 
fejlesztési a lapja a megyé-
ben meghaladja az 1,6 mil-
liárd forintot. 

* Felügyelet-
módosítások 

A jogi és igazgatási bi-
zottság munkájáró l szóló be-
számoló elfogadása után a 
tanácsi oktatási és tovább-
képzési feladatok ellátására 
a testület határozott egy 
oktatási és továbbképzési 
csoport létrehozásáról, ápri-
lis 1-i hatállyal. Döntött a 
tanács a hódmezővásárhelyi 
fémipari , vállalat felügyeleti 
jogának módosításáról, á t -
ruházva azt a nehézipari 
miniszterre. A vállalat ily 
módon a Magyar Alumíni-
umipari Tröszt keretében 
dolgozik, az kínál ta ugyanis 
a legelőnyösebb feltételeket. 

Az idevágó kormányren-
delet a lapján — a szegedi 
tanács végrehaj tó bizottsá-
gának egyetértésével — * 
testület megyei tanácsi ke-
zelésbe vette a szegedi sike-
tek ál talános iskolája). és 
nevelőotthonát, s ugyancsak 
kormányrendelet a lap ján 
városi kezelésbe adta a 
hódmezővásárhelyi és a 
szentesi zeneiskolát. Döntötí: 
a tanács a mórahalmi gon-
dozóintézet szociális ot thon-
ná történő átszervezéséről 
is. 

Személyi kérdésekben ál-
lást foglalva — sa já t kérel-
mére — a tanács felmen-
tet te osztályvezetői állásából 
dr. Halustyik Mihályt, s át-
helyezte a szentesi AGRO-
BER-hez. Ugyancsak fel-
mentet te az élelmiszer-gaz-
dasági és vízgazdálkodási 
bizottság ti tkári t isztje alól, 
helyére pedig Tóth Imrét, a 
tanács mezőgazdasági és 
élelmezésügyi osztályának 
megbízott vezetőjét válasz-
totta meg. Fe lment- t te a ta-
nács az ifjúságpolit ikai bi-
zottság ti tkári tisztjéből dr. 
Németh Kálmánt — akit 

osztályvezető-helyettesi 
munkaköréből már koráb-
ban felmentet tek —. s he-
lyére Barna Lászlót, a mű-
velődésügyi osztály helyet-
tes vezetőjét választotta meg. 


